
 

Nå venter vi ikke bare på broen, men på fergen også 

 

Fergen «Bastø II» under slep på vei mot Halhjem etter å ha fått motorstopp på 
Bjørnefjorden. FOTO: PRIVAT 

 Av Svein Tore Havre 
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Han har tidligere vist at han er verbalt hardtslående. Nå tordner Fusa-ordfører Atle 
Kvåle (Ap) mot trasévalg for Hordfast og fergetilbudet på Bjørnefjorden. 

 
KOMMENTAR– Hadde regjeringen i desember 2013 valgt indre trase for 
Hordfast, ville vi vært i gang med å bygge nå, sier Kvåle i en artikkel i BA. 
Saken er illustrert med et bilde av Fusa-ordføreren der han står på Halhjem 
fergekai, et sted der mange har stått de siste ukene. 

For Torghatten Nord AS, som tok over fergedriften mellom Halhjem og 
Sandvikvåg fra årsskiftet, har trolig satt kretsrekord i forsinkelser og 
kanselleringer den siste måneden. Det er behørig omtalt i tallrike saker i 
mediene, noe vi kommer tilbake til. 

Men Kvåles irritasjon over trasévalget for fergefri kyststamvei inspirerer til å 
ta en kikk i arkivet. For Ap-politikeren var slettes ikke langt fra å få viljen sin. 
Det er bare syv-åtte år siden det virket helt utenkelig at man noen gang 
skulle gå videre med ideen om å krysse den fem kilometer brede og 500 
meter dype Bjørnefjorden med bro. 
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I 2011 blåste vinden stødig for det indre alternativet, som går gjennom 
Fusa. Blant annet ble NHO-direktør Tom Knudsen sitert i BA på at «det 
finnes bare ett reelt alternativ. Det indre». Dagens kommunal- og 
moderniseringsminister Monica Mæland (H), som den gang var byrådsleder 
i Bergen, stemte i: «Indre lei har kjent teknologi, så min bønn til veivesenet 
er å høre på oss. Vi vet hva vi trenger å vi trenger det nå», ble Mæland 
sitert på i BA. 

Dagen før meldte BA at Ap, LO og NHO var enige om et indre alternativ 
gjennom Fusa. Veivesenet kaller også det indre alternativet for det mest 
realistiske, heter det i saken. 

 

Politikerne hadde et rikholdig utvalg å velge mellom i 2012. ILL: DOVRE 

Og daværende fylkesordfører Tom-Christer Nilsen (H) brukte anledningen 
til å hovere over Aps beslutning: «Jeg ønsker Ap velkommen etter. Vi er 
enige med Ap i at dette må realiseres så fort som mulig, og da er den indre 
løsningen den mest realistiske», er Nilsen referert på i BA. 

Men et års tid senere begynte vinden virkelig å snu. På et møte i Bergen 
Næringsråd i september 2012 garanterte prosjektleder Olav Ellevset i 
veivesenet at det var teknisk mulig å krysse Bjørnefjorden med bro. «Det er 
vi sikre på. Vi vet at den er byggbar», sa han til BA da. 

Garantien ser ut til å ha snudd de politiske standpunktene, spesielt til 
Mæland, Nilsen og resten av Høyre. I fylkestinget i april 2013 gikk det 
borgerlige flertallet, bestående av Høyre, Fremskrittspartiet og Venstre, inn 
for bro over Bjørnefjorden, mens Ap fortsatt ville holde åpent for indre trase 
om Fusa. Og i desember 2013 vedtok regjeringen at det skulle bygges bro 
over fjorden. 



(Kommentaren fortsetter under faktaboksen) 

FAKTA 

 Stortinget har som langsiktig mål å bygge ut E39 mellom Kristiansand 
og Trondheim. Målet er å skape en utbedret og fergefri E39, noe som 
vil halvere reisetiden som i dag er på 21 timer. 

 Kutt i reisetiden skjer ved at fergesamband blir erstattet med broer og 
tunneler, i tillegg til at en rekke strekninger på lang også skal utbedres. 
Strekningen, som i dag er 1100 kilometer, skal bli 50 kilometer kortere. 

 Foreløpige beregninger viser at nødvendige investeringer og 
utbedringer på hele strekningen mellom Kristiansand og Trondheim vil 
koste om lag 340 milliarder kroner. 

 KILDE: STATENS VEGVESEN 

Siden har årene blitt fylt med rapporter for, rapporter mot, spørsmål om 
brotype, protester mot miljøødeleggelser og kostnadsøkninger i 
milliardklassen. Blant annet. Og en anbudskonkurranse for fergedrift på 
strekningen der monumentet skal bygges. 

I 2016 ble det klart at Torghatten Nord AS vant anbudskonkurransen om 
fergedriften på Bjørnafjorden. Med et anbud på 4,7 milliarder kroner skulle 
de overta driften fra 1. januar 2019. Den tapende part, Fjord1, som drev 
fergene frem til siste årsskifte, leverte et anbud på 5,8 milliarder kroner for 
perioden frem til utgangen av 2026. – Gjennom vår evaluering er de kåret til 
vinner på pris og miljø samlet, sa fergekoordinator Anders Sæternes til Os 
og Fusaposten da utfallet av anbudsrunden ble presentert. 

Men de første ukene med fergedrift over Bjørnefjorden har slett ikke vært 
noen god opplevelse, verken for Torghatten Nord AS eller for de reisende. 
Etter to uker hadde selskapet måttet innstille like mange avganger som 
forgjengeren gjorde hele året i forveien. De nye fergene som Torghatten 
Nord har gått til innkjøp av er forsinket fra verftet, noe som har skapt store 
problemer. 

De dieseldrevne reservefergene har ikke vist seg som en god nok løsning, 
verken for miljø eller kostnader. Fergeselskapet er blitt ilagt store bøter som 
følge av kanselleringer og utsettelser. Det toppet seg i begynnelsen av 
februar da motorstopp for fergen «Bastø II» ga 102 fergereisende en flere 
timers ufrivillig båttur på Bjørnefjorden. 

Så drøyt fem år etter at regjeringen gjorde vedtaket om å bygge bro over 
Bjørnefjorden, fremstår situasjonen på E39 mellom Os og Stord i et noen 
ironisk lys. For nå venter man ikke bare på broen. Nå venter man på fergen 
også. 


